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PROTOKÓŁ NR 11/25 
POSIEDZENIA KOMISJI BUDŻETU 

RADY POWIATU W GRYFINIE 
z dnia 22 kwietnia 2025 r. 

 
Posiedzenie rozpoczęło się o godz. 13.30 i trwało do godz. 15.00 w siedzibie Starostwa 
Powiatowego w Gryfinie ul. Sprzymierzonych 4. W posiedzeniu udział wzięło 4 członków 
komisji (lista obecności - zał. nr 1), Starosta Gryfiński Ewa Dudar, Wicestarosta Gryfiński 
Wojciech Konarski, Skarbnik Powiatu Jolanta Staruk, Zastępca Powiatowego Lekarza 
Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio oraz dyrektorzy i naczelnicy. Posiedzenie 
otworzyła, stwierdziła kworum i poprowadziła Przewodnicząca Komisji Edyta Molasy-
Malinowska. Głównym tematem posiedzenia była analiza i opiniowanie projektów uchwał na 
X sesję Rady Powiatu w Gryfinie oraz Informacja dotycząca wirusa ASF na terenie powiatu 
(wraz z informacją dotyczącą bieżącej sytuacji związanej z pryszczycą na terenie powiatu). 
 
Ad. 2  
Porządek obrad 11 posiedzenia Komisji Budżetu Rady Powiatu w Gryfinie został 
przedstawiony, stanowi zał. nr 2. 
 
Ad. 3  
Protokół nr 9/25 posiedzenia Komisji Budżetu, został przyjęty jednogłośnie (3 za,  
0 przeciw, 0 wstrz. się, 1 nie brał udziału w głosowaniu). 
Protokół nr 10/25 posiedzenia Komisji Budżetu, został przyjęty większością głosów (3 za,  
0 przeciw, 1 wstrz. się). 
 
Ad. 4 Analiza i opiniowanie projektów uchwał na X sesję Rady Powiatu w Gryfinie. 
 
Od tej chwili w posiedzeniu uczestniczyła Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy 
Rodzinie w Gryfinie Monika Parzych-Malawska.  
 

1. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia oceny zasobów 
pomocy społecznej w Powiecie Gryfińskim za rok 2024 (druk nr 2/X): 

 
Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Monika 
Parzych-Malawska powiedziała, że zgodnie z art. 16a ust. 4 ustawy z dnia 12 marca 2004 r.  
o pomocy społecznej organ wykonawczy jednostki samorządu terytorialnego przedstawia  
w terminie do 30 kwietnia odpowiednio radzie gminy, radzie powiatu ocenę zasobów pomocy 
społecznej przygotowaną w oparciu o analizę lokalnej sytuacji społecznej i demograficznej. 
 

Komisja przyjęła większością głosów przedstawiony projekt uchwały 
(3  za; 0 przeciw, 1 wstrz. się). 

 
2. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przyjęcia sprawozdania  

z działalności Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie za rok 2024 
(druk nr 3/X): 

 
Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Monika 
Parzych-Malawska powiedziała, że art. 112 ust.12 ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy 
społecznej nakłada na kierownika powiatowego centrum pomocy rodzinie obowiązek 
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przedstawienia Radzie Powiatu sprawozdania z działalności centrum oraz przedstawienia 
wykazu potrzeb w zakresie pomocy społecznej. 
 

Komisja przyjęła większością głosów przedstawiony projekt uchwały 
(3  za; 0 przeciw, 1 wstrz. się). 

 
3. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie określenia zadań, na które 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2025 r. (druk nr 4/X): 

 
Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Monika 
Parzych-Malawska powiedziała, że wysokość środków PFRON przypadających dla Powiatu 
Gryfińskiego według algorytmu na realizację zadań w 2025 r. stanowi kwota 4 176 015,00 zł, 
w tym na dofinansowanie kosztów działania warsztatów terapii zajęciowej 2 710 092,00 zł. 
Mając na uwadze realizację zadań w latach ubiegłych i liczbę złożonych wniosków w roku 
bieżącym, podział środków finansowych został przedłożony, jak w załączniku do projektu 
uchwały. Projekt  uchwały  został  pozytywnie  zaopiniowany  przez  Powiatową  Społeczną 
Radę ds. Osób Niepełnosprawnych w Gryfinie. 
 
Radny Paweł Niktiński zapytał, dlaczego w tabeli z podziałem środków PFRON są pozycje, 
gdzie wpisane jest zero środków na:  jednorazowe środki na rozpoczęcie działalności 
gospodarczej lub rolniczej; finansowanie kosztów stażu i/lub prac interwencyjnych dla osób 
niepełnosprawnych; zwrot kosztów wyposażenia stanowiska pracy za zatrudnioną osobę 
niepełnosprawną. 
 
Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Monika 
Parzych-Malawska powiedziała, że są to zadania realizowane przez Powiatowy Urząd Pracy 
w Gryfinie, który ze względu na to, że w rok w rok nie miał chętnych na te zadanie, dlatego 
kwoty są zerowo. Jeśli ktoś się zgłosi i będzie taka potrzeba wówczas PCPR złoży wniosek  
o przesunięcie środków z innego punktu na zabezpieczenie zadania.  
 
Radny Paweł Niktiński zapytał, czy w ramach środków PFRON możliwe będzie 
dofinansowanie na kontynuację zadania realizowanego przez lata w powiecie gryfińskim,  
na zakup środków transportu. 
 
Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie Monika 
Parzych-Malawska powiedziała, że to nie są te środki. 
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że są to inne środki. Pod koniec 
zeszłego roku Zarząd Powiatu złożył oświadczenie do PFRON, że oczywiście będzie brał 
udział w programie wyrównania różnic. Po złożeniu takiego oświadczenia w imieniu powiatu 
realizuje to PCPR w Gryfinie i przedkłada zarówno gminom, jak i stowarzyszeniom. Jeżeli 
wpływają takie wnioski to są one realizowane. Niektóre stowarzyszenia z zeszłego roku nie 
rozliczyły się a dostały zgodę, po zasięgnięciu opinii PFRON, realizowanie mają w innym 
terminie. Ostatnio Zarząd debatował nad sposobem dofinansowania i jest dzisiaj projekt 
uchwały Rady Powiatu, żeby Rada wyraziła zgodę na udzielenie pożyczki do 50 000 zł  
na wkład własny przy zakupie samochodu przez stowarzyszenie na potrzeby osób 
niepełnosprawnych. 
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Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 
(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 

 
Posiedzenie opuściła Zastępca Dyrektora Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Gryfinie 
Monika Parzych-Malawska. Od tej chwili w posiedzeniu uczestniczył Naczelnik Wydziału 
Zarzadzania Kryzysowego Krzysztof Krawczyk. 
 

4. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie przekazania środków 
finansowych na rzecz Policji (druk nr 5/X): 

 
Naczelnik Wydziału Zarzadzania Kryzysowego Krzysztof Krawczyk powiedział,  
że Komendant Powiatowy Policji w Gryfinie zwrócił się z wnioskiem o wsparcie finansowe  
w celu dofinansowania zakupu pojazdu służbowego dla Komendy Powiatowej Policji  
w Gryfinie. Wzorem lat ubiegłych Biuro Logistyki Komendy Głównej Policji planuje w 2025 
roku zakup pojazdów służbowych dla jednostek terenowych Policji za połączone środki 
finansowe Komendy Głównej Policji i samorządów lokalnych w ramach tzw. „sponsoringu”, 
przy planowanym dofinansowaniu 50/50. Podjęcie uchwały umożliwi zakup pojazdu 
służbowego, który wykorzystywany będzie do zapewnienia bezpieczeństwa oraz podniesie 
poziom bazy transportowej, co przyczyni się do wzrostu bezpieczeństwa mieszkańców 
powiatu. Kwota dofinasowania 30 000,00 zł.  
 

Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 
(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 

 
Posiedzenie opuścił Naczelnik Wydziału Zarzadzania Kryzysowego Krzysztof Krawczyk. 
 

5. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wskazania reprezentanta 
Powiatu Gryfińskiego do Zgromadzenia Związku Celowego Powiatów 
Województwa Zachodniopomorskiego (druk nr 6/X): 

 
Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 

(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 
 
Od tej chwili w posiedzeniu uczestniczyła Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami 
i Nadzoru Właścicielskiego Anna Nikitińska. 
 

6. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie wyrażenia zgody na oddanie 
w najem na czas nieoznaczony nieruchomości oraz zwolnienia z obowiązku 
przeprowadzenia przetargu na jej wynajęcie (druk nr 7/X): 

 
Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i Nadzoru Właścicielskiego Anna 
Nikitińska powiedziała, że Stowarzyszenie "Dom z Sercem" z siedzibą w Trzcińsku-Zdroju 
realizuje zadanie w zakresie pomocy społecznej pn. "Prowadzenie Domu Pomocy Społecznej 
w Trzcińsku-Zdroju dla 82 osób przewlekle somatycznie chorych". Zlecenie realizacji  
ww. zadania nastąpiło w formie umowy zawartej na okres od 01.01.2023 r. do 31.12.2027 r., 
tj. na okres 5 lat. Udostępnienie nieruchomości podmiotowi realizującemu ww. zadanie 
nastąpiło w formie umowy najmu zawartej na okres tożsamy z okresem, na jaki powierzono 
Stowarzyszeniu realizację zadania, tj. od 01.01.2023 r. do 31.12.2027 r. Dyrektor 
Stowarzyszenia wystąpił z wnioskiem o zwarcie umowy na czas nieoznaczony, ponieważ 
wszystkie wnioski jakie składa na pozyskiwanie dodatkowych środków na liczne potrzeby 
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związane z użytkowaniem obiektu DPS wymagają tego, w innym wypadku rozpatrywane  
są negatywnie. Umowa zostanie zawarta z zastrzeżeniem, że wygaśnie automatycznie z dniem 
zaprzestania prowadzenia zadania przez Stowarzyszenie. 
 

Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 
(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 

 
Posiedzenie opuściła Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami i Nadzoru 
Właścicielskiego Anna Nikitińska. 
 

7. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany budżetu powiatu  
na rok 2025 oraz zmiany uchwały nr VII/63/2024 Rady Powiatu w Gryfinie z dnia 
19 grudnia 2024 r. w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Gryfińskiego na 2025 
rok (druk nr 8/X): 

 
Skarbnik Powiatu Jolanta Staruk omówiła zmiany budżetu powiatu na 2024 r., zgodnie  
ze szczegółowo opisanym uzasadnieniem do przedmiotowego projektu uchwały. Zmiany  
do budżetu są na wnioski naczelników i dyrektorów jednostek organizacyjnych. Skarbnik 
powiedziała, że zmieniamy uchwałę pierwotną budżetową w zakresie: w paragrafie 13 ustala 
się limity zobowiązań z tytułu kredytów i pożyczek na: pokrycie występującego w ciągu roku 
przejściowego deficytu budżetu jednostki samorządu terytorialnego do kwoty 2 000 000,00 zł, 
był zapis, gdzie było 2 000 000,00 zł kredytu w rachunku bieżącym na przejściowy deficyt, 
oraz finansowanie planowanego deficytu budżetu jednostki samorządu terytorialnego do kwoty 
3 750 000,00 zł, natomiast wprowadzony zostaje zapis o możliwości udzielenia w roku 
budżetowym pożyczek do kwoty 50 000,00 zł, innemu podmiotowi. W tym przypadku chodzi 
o Stowarzyszenie „Dom z Sercem” w Trzcińsku-Zdroju, które otrzymało dofinansowanie  
z PFRON do zakupu samochodu dla osób niepełnosprawnych, przy czym koszt takiego 
samochodu to około 210 000,00 zł, stowarzyszeniu brakuje wkładu własnego do zakupu, więc 
w ramach tego, że prowadzenie DPS-u jest zadaniem powiatu, które w imieniu powiatu 
prowadzi stowarzyszenie to powiat może udzielić im wsparcia finansowego tylko i wyłącznie 
w postaci udzielenia im w/w pożyczki, nie ma możliwości prawnych żeby w inny sposób dać 
im wsparcie finansowe. Ponadto w uchwale są upoważnienia dla Zarządu, tożsame z tymi jakie 
były w pierwotnej uchwale budżetowej. W tym punkcie jest dodane, że po akceptacji tej 
uchwały czyli uchwaleniu przez Radę, Zarząd Powiatu będzie mógł podpisać stosowną umowę 
o udzieleniu pożyczki. Ponadto w uchwale zmiany zostały również wykazane w ujęciu 
tabelarycznym, zgodnie z załącznikiem nr 1, 2, 3 i 4. W uzasadnieniu do uchwały zostały 
szczegółowo opisane wszelkie środki, które zostały wprowadzone do budżetu. 
 
Radny Paweł Nikitiński zapytał o ile się zwiększył deficyt budżetu powiatu. 
 
Skarbnik Powiatu Jolanta Staruk odpowiedziała, że zwiększa się deficyt budżetu powiatu  
o kwotę 122 702,86 zł. Zwiększenie planu przychodów w wysokości 187 737,67 zł, w tym 
z tytułu: niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, 
wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych  
ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach (§ 905) 
o kwotę 177 737,67 zł i spłat pożyczek i kredytów udzielonych ze środków publicznych (§ 951) 
o kwotę 10 000,00 zł. Następnie zmniejsza się plan przychodów wynikających z rozliczenia 
środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy o finansach publicznych i dotacji na realizację 
programu, projektu lub zadania z udziałem tych środków (§ 906) o kwotę 15 034,81 zł. Deficyt 
po zmianach wynosi 9 279 364,88 zł i zostanie pokryty przychodami pochodzącymi z: 
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- zaciągniętych kredytów, pożyczek w kwocie 3 750 000,00 zł, 
- niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających  
z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi 
zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach w kwocie 1 221 554,49 
zł, 
- wynikających z rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy o finansach 
publicznych i dotacji na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem 
tych środków w kwocie 530 310,39 zł, 
- wolnych środków  jako nadwyżki środków pieniężnych na rachunku bieżącym jednostki 
samorządu terytorialnego, wynikających z rozliczeń wyemitowanych papierów wartościowych, 
kredytów i pożyczek z lat ubiegłych w kwocie 3 777 500,00 zł. 
 

Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 
(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 

 
8. Projekt uchwały Rady Powiatu w Gryfinie w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego na lata 2025-2039 (druk nr 9/X): 
 

Skarbnik Powiatu Jolanta Staruk powiedziała, że zgodnie ze zmianami w budżecie 
dokonano następujących zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Powiatu Gryfińskiego: 

1. Dochody ogółem zwiększono o 878 617,80 zł, z czego dochody bieżące zwiększono  
o 599 180,80 zł, a dochody majątkowe zwiększono o 279 437,00 zł. 

2. Wydatki ogółem zwiększono o 1 001 320,66 zł, z czego wydatki bieżące zwiększono  
o 1 209 635,66 zł, a wydatki majątkowe zmniejszono o 208 315,00 zł. 

3. Wynik budżetu jest deficytowy i po zmianach wynosi -9 279 364,88 zł. 
Zmiana Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Gryfińskiego obejmuje również załącznik 
nr 2 w zakresie następujących przedsięwzięć: 

1. Rozbudowa Regionalnej Infrastruktury Informacji Przestrzennej Województwa 
Zachodniopomorskiego (finansowanie: Europejski Fundusz Rozwoju Regionalnego - 
Fundusze Europejskie dla Pomorza Zachodniego 2021-2027) – zadanie bieżące  
i majątkowe, które ma być realizowane w latach 2025-2029. Łączne nakłady planowane 
na realizację zadania wynoszą 670 370,00 zł, w tym w 2025 r. ‒ 182 310,00 zł. Limit 
zobowiązań dla zadania wynosi 670 370,00 zł. Jednostką realizującą jest Starostwo 
Powiatowe w Gryfinie. 

2. Budowa drogi rowerowej łączącej istniejącą Trasę Zachodnich Pojezierzy na odcinku 
Trzcińsko-Zdrój - Siekierki z miastem Moryń (dofinansowanie: Fundusze Europejskie 
dla Pomorza Zachodniego 2021-2027) – zadanie majątkowe, które ma być realizowane 
w latach 2022-2026. Łączne nakłady planowane na realizację zadania wynoszą 2 203 
396,49 zł (w 2025 r. ‒ 0,00 zł). Limit zobowiązań dla zadania wynosi 2 098 846,49 zł. 
Jednostką realizującą jest Starostwo Powiatowe w Gryfinie. 

3. Modernizacja i rozbudowa sieci dróg rowerowych na obszarze Partnerstwa Powiatu 
Gryfińskiego - budowa drogi rowerowej w Cedyni (dofinansowanie: Fundusze 
Europejskie dla Pomorza Zachodniego 2021-2027) – zadanie majątkowe, które ma być 
realizowane w latach 2025-2026. Łączne nakłady planowane na realizację zadania 
wynoszą 1 094 615,89 zł, w tym w 2025 r. ‒ 18 265,50 zł. Limit zobowiązań dla zadania 
wynosi 1 094 615,89 zł. Jednostką realizującą jest Starostwo Powiatowe w Gryfinie. 

4. Modernizacja odcinków dróg powiatowych na terenie powiatu gryfińskiego 
(dofinansowanie: Program Inwestycji Strategicznych - Polski Ład VIII) – zadanie 
majątkowe, które ma być realizowane w latach 2025-2026. Łączne nakłady planowane 
na realizację zadania wynoszą 9 022 755,00 zł, w tym w 2025 r. ‒ 22 755,00 zł. Limit 
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zobowiązań dla zadania wynosi 9 022 755,00 zł. Jednostką realizującą jest Starostwo 
Powiatowe w Gryfinie. 

Dokonano zmian w zakresie następujących przedsięwzięć: 
1. Dostosowanie budynku Szpitala Powiatowego w Gryfinie do wymogów pożarowych 

(dofinansowanie: Rządowy Program Odbudowy Zabytków - Polski Ład I) – zmiana  
w przedsięwzięciu obejmuje zwiększenie łącznych nakładów ogółem, limitu wydatków 
na realizację zadania w roku budżetowym oraz limitu zobowiązań o kwotę 360 000,00 
zł; 

2. Realizacja pilotażowego programu „Aktywny samorząd” (finansowanie: PFRON) – 
zmiana w przedsięwzięciu obejmuje zwiększenie limitu zobowiązań oraz limitu 
wydatków na realizację zadania w roku budżetowym o kwotę 37 327,56 zł oraz 
zwiększenie łącznych nakładów na realizację zadania o kwotę 7 840,76 zł. 

Pełen zakres zmian obrazują załączniki nr 1 i 2 do niniejszej uchwały. 
 

Komisja przyjęła jednogłośnie przedstawiony projekt uchwały 
(4  za; 0 przeciw, 0 wstrz. się). 

 
Ad. 5 Informacja dotycząca wirusa ASF na terenie powiatu (wraz z informacją dotyczącą 
bieżącej sytuacji związanej z pryszczycą na terenie powiatu). 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że problem Afrykańskiego Pomoru Świn (ASF) na terenie powiatu gryfińskiego 
jest wciąż aktualny. Prowadzone są przez Inspekcję Weterynaryjną w Gryfinie wszelkie 
działania zmierzające do tego, aby zminimalizować ryzyko szerzenia się wirusa,  
w szczególności prowadzone są z częstotliwością cotygodniową akcje przeszukiwań terenów 
leśnych celem znalezienia padłych dzików i tym samym by ograniczyć dalsze siestwo. W 2025 
r. zostało już przeprowadzonych 15 przeszukiwań, w tym 14 z udziałem osób poszukujących  
i 1 z wykorzystaniem psów tropiących. Łączna ilość znalezionych padłych dzików 49. Dosyć 
dużo, biorąc pod uwagę, że jest dopiero początek roku. Akcje przeszukiwania terenów leśnych 
odbywają się również z udziałem psów tropiących i z udziałem dronów. Dotychczasowe 
doświadczenia wskazują, że największe efektywne przeszukiwania mamy z udziałem osób 
poszukujących. Cały czas praktycznie, od kiedy na terenie powiatu gryfińskiego walka z ASF 
się rozpoczęła, czyli od grudnia 2019 roku, Inspekcja Weterynaryjna może liczyć na bardzo 
duże wsparcie. Koła łowieckie dosyć liczebnie pomagają. Możemy również liczyć na pomoc 
gmin i nieocenione są nadleśnictwa. Akcja przeszukiwania terenu to jest jedna z form walki z 
Afrykańskim Pomorem Świń. W ubiegłym roku były tworzone bariery chemiczne wzdłuż trasy 
S3 i drogi 120. Zabiegi oprysku chemicznego zakończyły się z końcem ubiegłego roku. Były 
również stawiane odłownie żywo łowne do odłowu dzików. W tym roku decyzją Powiatowego 
Lekarza Weterynarii w Gryfinie odłownie będą również uruchamiane. Na pewno akcje 
przeszukiwania terenów leśnych są najbardziej efektywne. Dodatkowo bardzo ważny element  
to monitoring, pobieranie prób od padłych i żywych świń oraz padłych dzików. Próby 
pobierane przez Inspekcję Weterynaryjną są wysyłane do badań laboratoryjnych. Ilość 
stwierdzonych dodatnich wyników badań w kierunku ASF u dzików jest wysoka. Jeśli chodzi 
o zachorowania dzików to powiat gryfiński został ustanowiony jako strefa objęta zakażeniem, 
zgodnie z rozporządzeniem Wojewody Zachodniopomorskiego nr 34 z dnia 2 września 2024 r. 
W związku z tym, że w ubiegłym roku w czerwcu wystąpiło ognisko ASF w miejscowości 
Nieznań, w gospodarstwie utrzymującym 34 świnie została wyznaczona strefa czerwona, która 
objęła gminę Stare Czarnowo. W ubiegłym roku w województwie zachodniopomorskim po 
wystąpieniu paru ognisk widać, że Afrykański Pomór Świń objął również inne powiaty. 
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Wystąpiły ogniska między innymi w powiecie myśliborskim, choszczeńskim, stargardzkim, 
goleniowskim. 
 
Radny Arkadiusz Łysik zapytał, kto robi takie przeszukiwania. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że przeszukania organizuje Powiatowy Lekarz Weterynarii w Gryfinie. Zawsze  
w każdej takiej akcji uczestniczą wyznaczeni inspektorzy weterynaryjni, w szczególności  
do spraw związanych z walką z ASF. Dołączają się nadleśnictwa oraz myśliwi z różnych kół 
łowieckich, w zależności oczywiście od terenu, na którym te przeszukiwania są organizowane. 
Udział w akcjach poszukiwań biorą również przedstawiciele gmin. W ubiegłym roku gminy, 
które były objęte poszukiwaniami to przede wszystkim Banie, Trzcińsko-Zdrój, Chojna, 
Gryfino i Moryń. 
 
Starosta Gryfiński Ewa Dudar zapytała, jak się wyznacza taki teren. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że obszar do przeszukań jest wyznaczany przez Inspektorów Weterynaryjnych,  
w zależności od miejsca znalezienia sztuk o uzyskanych dodatnich wynikach w kierunku ASF, 
po analizie przeprowadzonej przez Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie. 
Wyznaczany obszar analizowany jest pod kątem ukształtowania terenu, zalesienia.  
W zależności od terenu  akcja przeszukań odbywa się z udziałem samych osób, z udziałem 
dronu, czy też psów tropiących. 
 
Przewodnicząca komisji Edyta Molasy-Malinowska zapytała, czy 49 sztuk to jest taka 
rozproszona ilość, czy gdzieś w jednym miejscu. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że w tym roku 49 dzików zostało znalezionych w różnych miejscach na terenie 
powiatu gryfińskiego. Uzyskano dodatnie wyniki pobranych prób w kierunku ASF. 
 
Starosta Gryfiński Ewa Dudar zapytała, czy teren Międzyodrzański też jest objęty. Czy jest 
tam dużo dzików?  
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że to nie tylko tereny leśne, też tereny bardziej otwarte, które ułatwiają akcje 
przeszukiwań. 
 
Radny Arkadiusz Łysik zapytał, na czym polegają bariery chemiczne. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że bariery chemiczne z polegają na użyciu środków odstraszających zwierzęta 
dzikie. W ubiegłym roku do oprysku chemicznego używany był głównie środek odstraszający 
dziki o nazwie Anti-Bissan. Zabiegi oprysku wzdłuż trasy S3 i drogi 120 zostały wykonane  
z pomocą Ochotniczej Straży Pożarnej. Przeprowadzane one były z częstotliwością średnio  
co 4-5 tygodni, w zależności od warunków pogodowych.  
 
Radny Arkadiusz Łysik zapytał o klatki odławiające. 
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Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że Inspekcja Weterynaryjna używa odłowni siatkowych do odłowu dzików  
na terenie  powiatu gryfińskiego. Odłownie zostały zakupione przez Powiatowego Lekarza 
Weterynarii w Gryfinie w ilości 5 sztuk, z czego 2 odłownie z uwagi na problemy ASF  
w sąsiednich powiatach, zostały przekazane do powiatu stargardzkiego. Odłownie na pewno 
spełniają swoje pomocnicze zadanie w walce z ASF. W 2023 r. w powiecie gryfińskim  
odłowiono 10 dzików, z kolei w 2024 r. 1 dzika. Oczywiście prowadzony  jest również odstrzał 
redukcyjny, sanitarny i odstrzał dzików w ramach rocznego planu łowieckiego. 
 
Starosta Gryfiński Ewa Dudar zapytała, czy myśliwi zgłaszali problem odnośnie klatek  
do odławiania zwierzyny i tego, że następnie takie zwierzę musi być w niej odstrzelone. Nie na 
tym polega myślistwo.  
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że myśliwi nie zgłaszali problemu odstrzału zwierząt w odłowniach.  Należy też 
rozgraniczyć, czy taka odłownia postawiona jest na terenach leśnych, czy też na terenie  
w pobliżu siedlisk miejskich. Na terenach leśnych ten odłów dokonywany był przez osoby  
z kół łowieckich, przez myśliwych. Jeśli chodzi o metodę odstrzału tych dzików to po rozmowie 
z myśliwymi z różnych kół łowieckich nie otrzymałam informacji, że istnieją jakieś 
przeciwwskazania czy przepisy prawne, które by zabroniły tego typu odłowu zwierząt. Nakaz 
odłowu dzików wydawany jest przez Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie w drodze 
rozporządzenia. 
 
Radny Paweł Nikitiński powiedział, że to był poważny problem, bo czym innym jest zdjęcie 
zwierzęcia, powiedzmy z 50 metrów w wolnym wybiegu, gdzie jest ono nie do końca świadome 
tego, co się za chwilę zdarzy. Co innego wtedy, kiedy jest w klatce. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że rozumie kontrowersyjność tematu odłowu dzików. Niemniej te rozmowy, które 
przeprowadziła z myśliwymi w ubiegłym roku nie wskazały na problem wykonywania przez 
nich odstrzałów. Rozumie, że zdania w tej sprawie mogą być podzielone, ale w obliczu, kiedy 
mamy poważny problem, z wystąpieniem choroby zakaźnej to priorytetem powinno być jej 
zwalczanie. W powiecie gryfińskim odłowiono stosunkowo niewiele zwierząt.  
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski zapytał, pani Doktor powiedziała, że w tym roku 
do kwietnia znaleziono już 49 dodatnich sztuk, czy wówczas Państwo występujecie  
do Wojewody o wprowadzenie odstrzału sanitarnego?  
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że odstrzał sanitarny w powiecie gryfińskim został wprowadzony i jest 
wykonywany. Porównując ilości  dzików z odstrzału sanitarnego w ostatnich latach można 
wykazać, że populacja tych zwierząt jest mniejsza. W 2023 r. było 615 dzików, w 2024 r. 354 
dziki i stan na 17 kwietnia 2025 r. 39 dzików z odstrzału sanitarnego. Ponadto odstrzał dzików 
realizowany jest w ramach  rocznego planu łowieckiego. W 2023 r. odstrzelono 791 dzików,  
w ubiegłym roku 752. 
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski zapytał, pani Doktor powiedziała, że jest dosyć 
dużo dzików Państwo znaleźliście w ramach przeszukań, czy został wprowadzony  
na którymś obszarze naszego powiatu odstrzał sanitarny? I czy na przykład poprosiliście koła 
łowieckie, żeby rozpocząć odstrzał? 
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Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że nie wychodziliśmy z zadaniem zwiększenia odstrzału sanitarnego. Chcemy 
zobaczyć też, jak w najbliższych tygodniach będzie się rozwijała sytuacja w związku z ASF. 
 
Radna Barbara Sobiś zapytała, czy badania dotyczące ilości zagrożonych zwierząt  
i poszukiwanie tych dzików są prowadzone na terenie całego powiatu. Czy skupiacie się  
na jakichś obszarach, gdzie na przykład są hodowle świń. 
  
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że akcje poszukiwań są prowadzone w miejscach, w których znaleziono dziki  
i uzyskano wyniki dodatnie w kierunku ASF. Próby pobierane są do badań od wszystkich 
znalezionych padłych dzików oraz padłych i żywych świń. Informacyjnie, w powiecie 
gryfińskim mamy 20 gospodarstw utrzymujących świnie. Największą jest ferma  
w miejscowości Bara, gmina Chojna. Łącznie ilość świń nie przekracza 39 000, z ostatnich 
danych to 38 120 sztuk. Są też małe gospodarstwa, które utrzymują kilka czy kilkanaście sztuk. 
 
Radny Paweł Nikitiński powiedział, że podała Pani informację o zwierzętach, które padły 
przez ASF. Czy wiemy ile mniej więcej jest dzików na terenie powiatu? Czy to się w jakiś 
sposób liczy, czy szacuje? Czy bierzemy materiał do badania od żywych dzików? 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że nie wiadomo  jaka jest dokładnie  aktualnie populacja  dzików na terenie 
powiatu gryfińskiego. Ogólne szacowania zwierząt prowadzą myśliwi. Materiał do badań nie 
jest pobierany od żywych dzików. Pobierane są próby od żywych świń w gospodarstwach oraz 
próby od wszystkich padłych świń i dzików. 
 
Radny Paweł Nikitiński powiedział, a nie wydaje się Państwu, że próba zbadania populacji 
przynajmniej częściowo, bo pewnie są takie techniki, to się robi nawet po to, żeby spróbować 
ocenić, na ile nam się rozwija ta choroba wśród dziczyzny, bo 49 może się wydawać bardzo 
dużo, ale to zależy ile ich jest łącznie. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że z obserwacji myśliwych wynika, że ilość populacji dzików zmniejsza się. 
Trudno określić wielkość populacji, ponieważ takiego szacowania nie było. Wiem, że są 
dokładne metody szacowania wielkości populacji zwierząt, na przykład w województwie 
lubuskim było liczenie populacji dzików. 
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że raz do roku leśniczy robią 
szacowania. Oczywiście nie wie, jakim błędem jest to obciążone, ale właśnie z kołami 
łowieckimi robią takie inwentaryzacje. Oprócz tego kiedyś samodzielnie grupy rolników 
podejmowały też takie działania, nawet metodą noktowizyjną z dronami, bo wtedy najlepiej 
widać te stada. Inna sprawa, że zwierzyna się też przemieszcza. 
 
Przewodnicząca komisji Edyta Molasy-Malinowska powiedziała, że trudno to ocenić,  
bo mamy tylko padłe zwierzęta, a wiadomo, że nie u wszystkich zakażonych zwierząt rozwinie 
się ta choroba, a przekazać wirusa mogą. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że dlatego też właśnie są te dodatkowe formy walki, jak np. odłów zwierząt. 
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Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski zapytał, czy szkodliwe są dla ludzi lub zwierząt 
domowych środki chemiczne, które są stosowane jako bariery. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że nie są szkodliwe, bo działają na zasadzie odstraszacza, czyli mają specyficzny 
zapach. Środki chemiczne, które są stosowane do zabiegów oprysku nie są toksyczne. 
 
Przewodnicząca komisji Edyta Molasy-Malinowska poprosiła o przedstawienie informacji 
odnośnie sytuacji związanej z pryszczycą. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że odnośnie pryszczycy i sytuacji, która wystąpiła w styczniu br. w Niemczech  
i dotyczyła jednego ogniska pryszczycy w Inspekcji Weterynaryjnej w Gryfinie była cały czas 
w stanie gotowości, na przejściach granicznych w Osinowie Dolnym, Krajniku Dolnym. 
Byliśmy przygotowani pod kątem mat dezynfekcyjnych, środków do dezynfekcji, które w razie 
potrzeby mogły zostać wykorzystane. Niemniej w tym okresie, kiedy te kontrole na przejściach 
granicznych się zaczęły, żaden środek transportu przewożący zwierzęta nie przejechał przez 
nasze przejścia. Nie mieliśmy też oficjalnej informacji, że te środki transportu po stronie 
niemieckiej były przekierowane na przejście w  Kołbaskowie. Nie przyjęliśmy żadnego środka 
transportu w powiecie gryfińskim. Ognisko pryszczycy w Niemczech było jedno. Zostały 
podjęte konkretne działania przez stronę niemiecką i nie wystąpiło kolejne ognisko. Niestety 
pojawiły się nowe ogniska pryszczycy po stronie węgierskiej i słowackiej. Obecnie mamy  
6 ognisk na Słowacji i 5 ognisk po stronie węgierskiej, z czego to ostatnie jest z 17 kwietnia br. 
W związku z tym, że pryszczyca jest chorobą wysoce zakaźną, zaraźliwą, wirus szybko się 
przemieszcza na bardzo duże odległości, średnio 10 kilometrów, ale przy sprzyjających 
warunkach: odpowiednim kierunku, sile wiatru może się przenosić na dużo większe odległości 
nawet 60 i więcej kilometrów, stanowi duże zagrożenie. Jest to sytuacja niepokojąca. Podjęte 
zostały różne działania, przede wszystkim akcje uświadamiające, informacyjne dla hodowców. 
Pisma informacyjne dotyczące pryszczycy zostały wysłane do hodowców. Przy każdej kontroli 
indywidualnie informujemy, szkolimy i rozmawiamy z hodowcami. Pryszczyca to choroba 
zakaźna, która dotyczy zwierząt parzystokopytnych, gospodarskich i dziko żyjących,  
w szczególności choruje  bydło, świnie, owce i kozy. W powiecie gryfińskim mamy 124 
gospodarstwa utrzymujące bydło  (około 6 350 sztuk), 53 gospodarstwa  utrzymujące owce  
(około 1 170 sztuk), 25 gospodarstw utrzymujących kozy (około143 sztuki). Informujemy 
hodowców jak duże jest zagrożenie pryszczycą., Musimy chronić zwierzęta, które w naszym 
powiecie zostały. Z roku na rok obserwujemy spadek  ilości gospodarstw utrzymujących 
zwierzęta parzystokopytne. Każde zwierzę jest cenne.  Analizujemy również dalsze działania, 
jakie podjęte zostaną w obliczu wystąpienia ogniska pryszczycy w kraju. Obecnie 
najważniejsze jest, żeby hodowcy przede wszystkim przestrzegali zasad bioasekuracji,  
w gospodarstwach. W przypadku bydła nie jest to łatwe z uwagi na system chowu (wolny 
wybieg). Najważniejsza jest świadomość hodowcy i niesprowadzanie przede wszystkim bydła 
niewiadomego pochodzenia. Wiemy, że ze Słowacji trafiły przesyłki zwierząt praktycznie do 
większości województw. W województwie zachodniopomorskim też trafiły te przesyłki 
zwierząt, ale nie  do powiatu gryfińskiego. Inspektorzy weterynaryjni weryfikują na bieżąco 
informacje odnośnie przesyłek zwierząt ze Słowacji, i Węgier w systemie Traces. 
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, rozumie, że to, co jest zgłoszone  
to wjedzie do kraju, a to co nie to nie. 
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Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że mamy wiedzę o przesyłkach zwierząt z sąsiadujących krajów, które trafiają na 
teren Polski. Ponadto Inspekcja Weterynaryjna przeprowadza ścisłe kontrole środków 
transportu na przejściach granicznych. W obrocie krajowym przy przemieszczeniach 
wystawiane są świadectwa dla świń, ale nie mamy świadectw dla bydła.  
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski zapytał, czy bydło jest znakowane. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że bydło jest znakowane. Identyfikacja zwierząt to podstawowa rzecz. Wiemy,  
co się dzieje ze zwierzętami w obrębie powiatu gryfińskiego. Kontrolujemy sytuację, ponieważ 
w systemie identyfikacji i rejestracji zwierząt mamy dane, a hodowca jest zobowiązany  
do zgłaszania wszystkich zwierząt, które przyjmuje do gospodarstwa. W przypadku upadków 
też te informacje hodowca musi zgłaszać, również do Powiatowego Lekarz Weterynarii. 
Hodowcy zostali przez nas poinformowani, że zauważenie jakichkolwiek niepokojących 
objawów  natychmiastowo należy zgłaszać przede wszystkim do lekarza opiekującego się 
stadem, co w przypadku niebudzących już wątpliwości to bezpośrednio do Powiatowego 
Lekarza Weterynarii w Gryfinie. Odbywają się ponadto narady z Wojewódzkim 
Zachodniopomorskim Lekarzem Weterynarii i omawiane są na bieżąco wszystkie istotne 
sprawy dotyczące zagrożenia pryszczycą. Również przeanalizowaliśmy stan naszego 
magazynu epizootycznego, żeby być w gotowości. 
 
Radny Paweł Nikitiński zapytał, gdzie znajduje się najbliższej zdiagnozowane ognisko 
pryszczycy w Niemczech. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że nie otrzymaliśmy żadnej oficjalnej informacji ze strony niemieckiej, żeby 
wystąpiły jeszcze dodatkowe problemy. Miejsce znajdowało się 70 km od granicy, stąd obaw 
była bardzo duża. 
 
Radny Paweł Nikitiński zapytał, jaki to najbardziej praktyczny sposób przenoszenia 
pryszczycy. 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że drogi przenoszenia wirusa pryszczycy to m.in. z wiatrem lub przez kontakt 
bezpośredni z chorym zwierzęciem, siestwo jest bardzo duże z wydzielinami, wydalinami: kał, 
mocz, ślina. Ludzie również mogą przenosić chorobę, bo czynnik ludzki jest bardzo częstym 
wektorem, dlatego te zasady bioasekuracji, które wpajamy hodowcom dotyczą również ich jako 
gospodarzy obsługujących zwierzęta do przestrzegania zasad, stosowania środków ochrony 
osobistej, zmiennej odzieży przeznaczonej tylko do obsługi zwierząt, niewpuszczanie na teren 
gospodarstw postronnych osób. W bioasekuracji bardzo ważne jest, żeby przeprowadzić 
analizę, które środki transportu są niezbędne do wjazdu na teren gospodarstwa. To, co hodowcy 
mogą zminimalizować i wykluczyć to powinni to zrobić, m.in. w sposób prawidłowy 
zorganizować odbiór padłych zwierząt.   
 
Radny Paweł Nikitiński zapytał, czy Powiatowi Lekarze Weterynarii mają obowiązki 
transgraniczne w przypadku wystąpienia takiego zjawiska wobec partnerów po stronie 
niemieckiej, czy są one wzajemne. Być może jest jakaś dyrektywa.  
 



12 
 

Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że pryszczyca to jest choroba zwalczana z urzędu, z kategorii A, czyli taka, gdzie 
należy jak najszybciej wdrożyć wszelkie środki, w tym jest likwidacja stada. W przypadku 
wystąpienia ogniska choroby zakaźnej każdy kraj ma obowiązek  informowania. Regulują to 
przepisy unijne. 
 
Wicestarosta Gryfiński Wojciech Konarski powiedział, że problem jest ogólnie taki,  
że pryszczyca przenosi się z powietrzem. Zwierzęta z Węgier i Słowacji trafiły już nawet  
do naszego województwa to, w którym powiecie one są i czy pod stałą kontrolą? 
 
Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena Puzio 
powiedziała, że zwierzęta, które trafiły do Polski z Węgier i Słowacji zostały objęte nadzorem 
przez właściwych terytorialnie powiatowych lekarzy weterynarii. Należy mieć na uwadze,  
że okres inkubacji choroby oraz jej przebieg  jest różny w zależności od gatunku.  
W województwie zachodniopomorskim zwierzęta z tych krajów trafiły do powiatów 
białogardzkiego i goleniowskiego.  W okresie monitorowania te zwierzęta były badane 
klinicznie i pobierane były  próby do badań w kierunku pryszczycy. Próby były badane  
w Laboratorium Pryszczycy w Zduńskiej Woli, które działa w systemie całodobowym. 
Uzyskano wynik ujemny badanych prób laboratoryjnych w kierunku pryszczycy.  
 
Przewodnicząca komisji Edyta Molasy-Malinowska podziękowała za przedstawienie 
informacji. 
 
Posiedzenie opuściła Zastępca Powiatowego Lekarza Weterynarii w Gryfinie lek. wet. Marzena 
Puzio. 
 
Ad. 5 Sprawy różne, informacje i wolne wnioski. 
 
- brak. 
 
Na tym 11 posiedzenie Komisji Budżetu zakończono o godz. 15.00. 
 
Protokół sporządziła: 
 
 

Dominika Konopnicka 
 
 Przewodnicząca Komisji 
 
 Edyta Molasy-Malinowska 
 
 


